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معافیت شرکت های تولید کننده نرم افزار از مالیات
بخشنامه معافیت مالیاتی شــرکت  های تولیدکننده نرم افزار دارای پروانه 
بهره برداری تا پایان ســال ۱۴۰۰ از سوی رئیس سازمان امور مالیاتی کشور 

جهت اجرا به ادارات کل امور مالیاتی ابلاغ شد.
به گزارش ایسنا، بخشــنامه ابلاغی داود منظور به استناد تبصره )۱( ماده 
)۲( آیین نامه اجرایی ماده )۱۳۲( اصلاحی قانون مالیات  های مستقیم موضوع 
مــاده )۳۱( قانون رفع موانــع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور 
با موضوع »معافیت مالیاتی شــرکت تولیدکننده نــرم افزار دارای پروانه بهره 
برداری« جهت اجرا به ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور ابلاغ شده است.
طبق اعلام ســازمان امور مالیاتی، جهت اجرای این حکم قانونی، فهرست 
کل شرکت  های دارای پروانه بهره برداری به همراه محصولات موضوع پروانه 
بهره برداری و همچنین فهرســت تغییرات در پروانــه بهره برداری قبلی و یا 
صدور پروانه بهره برداری جدید نســبت به ســال ۱۳۹۹ به همراه محصولات 
موضــوع پروانه بهره برداری که هر دو به تایید وزارت صنعت، معدن و تجارت 

رسیده، به تفکیک ارائه شده است.

نیاز پارس جنوبی به تکنولوژی اروپایی
معاون اسبق عملیات شرکت ملی گاز ایران گفت: برای پارس جنوبی واقعا 
به تکنولوژی غربی نیاز داریم، همه صحبت هایی که می شود که ما نیاز نداریم 

مبانی علمی و فنی ندارد.
»عبدالحسین ثمری میبدی« در گفت وگو با ایلنا، درباره پتانسیل های ایران 
برای ورود به بازار گاز اروپا اظهار داشت: در رابطه با صادرات گاز به طور کلی 
و به طور خاص اروپا مهم این اســت که در سیاســت کلــی نظام این اولویت 
وجود داشته باشد، صادرات ملزواتی دارد که در دوره های مختلف آن طور که 
باید بســتر آن را فراهم نکردیم در حالی که گاز ما به ترکیه رســیده، براحتی 
می تواند به اروپا هم برســد. ولی مهمترین مسئله مصرف داخل و اولویت هایی 
است که در سال های گذشته برای تامین داخلی گاز قائل شدیم و نتیجه این 
شــده که چون گاز به آســانی در اختیار مصرف کنندگان داخلی قرار گرفته 
هیچ گونه انگیزه ای برای مصرف بهینه نداشته ایم، بنابراین اکنون روی بالانس 

گاز مشکل اساسی داریم. 
وی افزود: اگر قرار باشــد بحث صــادرات در اولویت قرار گیرد باید نظام و 
دولت ها استراتژی جدیدی تنظیم کنند، شرایط منابع گازی ما اینگونه نیست 
که نتوانیم صادرات گاز داشــته باشــیم، مخصوصا اکنون که به لحاظ جنگ 
روسیه و اوکراین؛ اروپا دچار بحران انرژی شده و براحتی می تواند علاقمندی 

خود را به گاز ایران نشان دهد.
پارس جنوبی از فرصت طلایی قطر بازماند

معاون اسبق عملیات شرکت ملی گاز ایران گفت: به عقیده بنده به عنوان 
شــهروند ایرانی فرصتی که در قطر در زمینه برجــام بوجود آمد یک فرصت 
طلایی بود که از طرف های برجــام بخواهیم همانگونه که به قطر برای تولید 
و برداشــت بیشــتر کمک می کنند و شرایط این کشــور را برای برداشت از 
میدان پارس جنوبی تسهیل می کنند, این همکاری را با ایران هم بابت انتقال 
تکنولوژی و دانش داشــته و با مــا هم همکاری کنند تا هم مشــکل انرژی 
خودشان حل شود و هم اینکه ما بتوانیم در یک توازن منطقی از پارس جنوبی 

برداشت داشته باشیم.
مدیریت کلان انرژی مشکل دارد

وی بیان داشت: نظام باید سیاســت ها و علاقمندی ها را در زمینه اولویت 
مصرف گاز مشــخص و مطابق آن حرکت کند، کشور ما برای مدیریت کلان 
انرژی مشکل دارد، به همین دلیل شوراهای عالی انرژی را داریم اما هیچ وقت 
و در هیچ یک از دولت ها جایگاه خود را پیدا نکرده اســت، اگر این جایگاه ها 
مشخص شود طبیعتا ما برای صادرات گاز به اروپا و دیگر نقاط شرایط مناسب 

داریم اما باید بسترها به طور جدی فراهم شود تا این هدف به ثمر برسد.
ثمری خاطرنشان کرد: بر اساس شواهدی که در گذشته اتفاق افتاده ترکیه 
همیشــه برای واردات گاز؛ روســیه را چه در بحث قیمت و هر بحث دیگری 
در برابــر ایران قرار داده اســت و در واقع از این بازی منافــع خود را تامین 
می کرده است، نکته اساســی دیگر اینکه روسیه که خود را شریک جمهوری 
اسلامی می داند هیچگاه رفتار صادقانه ای با ما نداشته است، بعبارتی در مسابقه 
صادرات گاز به اروپا و حتی بلوک شــرق و پاکستان؛ روسیه همواره به عنوان 
آلترنانتیو با زیرکی خاصی ورود کرده و نگذاشــته ما به اهداف مان برســیم، 
روسیه هیچ گاه همراه خوبی برای کشــور ما بابت صادرات گاز نبوده و منافع 

خود را به ثمر رسانده و ما از قافله عقب مانده ایم.
کمک اروپایی ها به قطر برای افزایش برداشت و خسارت به مخازن مشترک

معاون اســبق عملیات شــرکت ملی گاز ایران درباره برنامه گازی قطر در 
شــرایط کنونی بیان داشت: از نظر علمی وقتی میدان هیدروکربوری به تولید 
می رســد مدیریت صیانتی نیاز دارد، اما این اتفاق وقتی میدان مشترک است، 
نمی افتد زیرا در میادین مشترک هر طرف سعی می کند منافع خود را تامین 
کند. در مقاطعی گفتمانی بین ایران و قطر صورت گرفت که مدیریت مشترک 
اعمال شــود اما اجرا نشــد، اکنون با توجه به بحران انرژی دنیا کشــورهای 
مصرف کننــده بویــژه اروپا و حتــی امریکا به قطر کمک می کنند برداشــت 
بیشتری داشته باشد تا بتواند خلاهایی که در بازار انرژی ایجاد شده را جبران 
کند و این به معنای این اســت که دیگر میدان تولید صیانتی نخواهد داشت، 
یعنی قطر هم متضرر خواهد شد، زیرا باید اطلاعاتی از میدان داشته باشد که 
بخشــی از آن در سمت ایران اســت و وقتی این اطلاعات را در دست نداشته 

باشد نمی تواند مدیریت درستی بر میدان حاکم کند. 

خودروی تسلا 
صدرنشین انتخاب خودروهای جدید اروپا

مدل Y تسلا در صدر انتخاب خودروهای جدید در اروپا در ماه سپتامبر قرار 
گرفت. داده های تحقیقات بازار نشــان می دهد که مدل Y تسلا در ماه گذشته 
در صدر ثبت نام خودروهای جدید در اروپا قرار گرفت و نشان می دهد که شاسی 
بلند سایز متوســط از با ارزش ترین خودروساز جهان به سرعت در حال تبدیل 
شــدن به خودروی منتخب در منطقه است. نتایج بررسی ها نشان داد این اولین 
باری است که خودروی اسپرت تسلا در رتبه بندی اروپا پیشتاز است زیرا در ماه 
گذشته ۲۹ هزار و ۳۶۷ خودروی مدل Y ثبت نام کردند که ۲۲۷ درصد نسبت 
به سال گذشته افزایش داشت. مدل Y یکی از موفق ترین خودروهای تسلاست 
که در ســال جاری تاکنون ۸۷۹ هزار و ۳۴۶ دستگاه تولید کرده است، در حالی 
که در کل سال گذشته ۹۰۶ هزار و ۳۲ دستگاه تولید شده است. افزایش فروش 
تســلا مدل Y نشــان دهنده تلاش آن برای افزایش تولید در کارخانه خود در 
برلین آلمان اســت که در ماه مارس افتتاح شد و اکنون ۲۰۰۰ خودرو در هفته 
تولید می کند. تســلا در اوایل این ماه هشدار داده بود که چالش های لجستیکی 
احتمالاً در کوتاه مدت تحویل خودروها را مختل می کند. بر اساس گزارش رویترز، 
خودروی ســوپرمینی پژو ۲۰۸ در رتبه دوم و داچیا ســاندرو رنو در رتبه بندی 

سپتامبر سوم شدند.

رکوردشکنی تویوتا
تویوتا اعلام کرد که تولید ســه ماهه ۳۰ درصد افزایش یافته است اما کمبود 
قطعات همچنان ادامه دارد. به گزارش ایسنا، شرکت تویوتا موتور اعلام کرد تولید 
جهانی در سه ماهه منتهی به سپتامبر ۳۰ درصد افزایش یافته است اما هشدار 
داد که کمبود نیمه هادی ها و سایر قطعاتی که صنعت خودرو را تحت تأثیر قرار 
داده اســت، همچنان تولید را در ماه های آینده محــدود می کند. تویوتا در ماه 
ســپتامبر ۸۸۷ هزار و ۷۳۳ دســتگاه خودرو در سطح جهان تولید کرد که یک 
رکورد برای یک ماه و جهش ۷۳ درصدی نســبت به ماه مشابه سال قبل است. 
یکی از ســخنگویان تویوتا هشدار داد که افزایش تولید در ماه سپتامبر را پایدار 
نمی داند. بر اســاس محاســبات رویترز، فروش جهانی این شرکت در سه ماهه 
جولای تا سپتامبر، چهار درصد افزایش یافت. تویوتا در نیمه اول سال تجاری که 
از آوریل شروع شــد، چهار میلیون و ۴۸۱ هزار و ۶۰۰ خودرو در سراسر جهان 
تولید کرد. این رقم نسبت به سال گذشته ۱۰ درصد افزایش داشت اما همچنان 
پنج درصد کمتر از برنامه های اولیه خودروســاز بود. این بیانیه یک هفته پس از 
آن اعلام شد که تویوتا اعلام کرد به دلیل کمبود تراشه، بعید است به هدف تولید 
۹.۷ میلیون خودروی خود در سال مالی امسال دست یابد اما پیش بینی جدیدی 
ارائه نکرد. سیجی سوگیورا، تحلیلگر ارشد مؤسسه تحقیقاتی توکای توکیوگفت: 
اگرچــه تویوتا اخیراً اعلام کرد که احتمال بازنگری نزولی در هدف ۹.۷ میلیونی 

وجود دارد اما سطح تولید خود در مقایسه با سال قبل در حال افزایش است.

ویژه 

انرژی

جهان خودرو

بررسی سایت های فروش تجهیزات استارلینک و صحبت 
با برخی فروشندگان نشــان می دهد قیمت این تجهیزات 
که به صورت قاچاق، بیشــتر از بانه به کشور وارد شده ۲۰ 
تا ۶۰ میلیون تومان اســت و این در حالی اســت که هنوز 
هیچ مرجع رســمی کارکرد این تجهیزات در ایران را تایید 
نکرده است. به گزارش ایسنا، برخی از کانال های تلگرامی و 
صفحات اینســتاگرام شــروع به تبلیغ فــروش تجهیزات 
اســتارلینک کرده اند. فروشندگان قیمت های مختلف بین 
۵۰۰ تا ۱۵۰۰ دلار، معادل ۲۰ تا ۶۰ میلیون تومان را برای 

این تجهیزات مطرح می کنند.
عده ای از فروشندگان می گویند در منزل مبلغ را دریافت 
خواهنــد کرد، امــا برخی دیگر بیعانه حــدود ۱۰ میلیون 
تومانی درخواست می کنند. یکی از فروشندگان در پاسخ به 
اینکه آیا برای اتصال به اینترنت باید هزینه ماهانه پرداخت 
شــود؟ می گوید: »نــه. کل هزینه همین ابتــدا پرداخت 
می شــود. فعلا اعلام شده اســتفاده از این اینترنت رایگان 
اســت و تا زمانی که اعلام کنند شــرایط همین است.« اما 
صحبت های فروشندگان متناقض است. برای مثال فروشنده 
دیگری می گوید که خریداران باید ماهانه ۱۰۰ دلار هزینه 
شــارژ پرداخت کنند. همچنین طبق گفته  فروشــندگان، 
هر تجهیزات برای فضایی به اندازه یک اســتادیوم فوتبال 

اینترنت تامین می کند.
یکی از فروشندگان در پاسخ به اینکه اگر بعدا تجهیزات 
به مشــکل بخورد چه کسی مسئول اســت؟ نصب کننده 
تجهیزات را معرفــی کرده و می گوید: »ایــن فرد همواره 
برای پاسخ دهی و تعمیرات در دسترس خواهد بود.« البته 

مشخص است که تضمینی برای این ادعا وجود ندارد.
او همچنین در پاســخ به اینکه چه تضمینی برای فعال 
بودن این تجهیزات در ایــران وجود دارد؟ گفت که بعد از 
پرداخت بیعانه، نصاب در محل نصب حاضر می شــود، اما 
اگــر تجهیزات کار نکرد، پول را پــس می دهد و تجهیزات 
را می برد. به گفته خود فروشندگان، تجهیزات استارلینک 
بیشتر از شهر بانه وارد می شود. البته به نظر می رسد با توجه 
به قاچاق بودن کالا و همچنین ناشــناخته بودن آن، امکان 

سوء استفاده های فراوانی در این زمینه وجود دارد.
معیار، سود است

در این رابطه، حمید حســینی،  عضو هیئت رئیسه اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و عراق، در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کــرد: مرزی وجــود دارد که برخی کالاهــا از آن ترانزیت 
شــده، به عراق برده می شود، در ۱۰ کیلومتری مرز پیاده و 
دوباره به صورت کولبری به ایران وارد می شــود. این کالاها 
عمدتا لوازم الکترونیک، موبایل، لوازم خانگی، لوازم آرایشی، 

پوشــاک و سایر کالاهایی هســتند که بازار دارند؛ بنابراین 
هیچ چیزی بعید نیست و ترانزیت هم از ایران سخت نیست.
به گفته وی عمده کالاها ابتدا وارد بندرعباس می شود، 
بعد به صورت ترانزیت به اقلیم کردستان می رود و دوباره به 
صــورت کولبری به ایران برمی گردد. در حال حاضر در بانه 
پاساژهای شیک ساخته شــده و انواع لوازم خانگی و سایر 
کالاها در آن ها فروخته می شــود. تجهیزات استارلینک هم 
اگر بازار جذابی داشته باشــد، وارد می شود، چرا که معیار 

افراد فعال در این حوزه منافع و سود است.
عضو هیئت رئیســه اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق 
بــا این که دولت باید درایت کنــد و فیلترینگ اینترنت را 
بردارد تا مردم به مسیری وارد نشوند که دیگر قابل کنترل 
نباشــد، تصریح کرد: این تجهیزات هم ممکن اســت ابتدا 
گران باشــد، اما در آینده ارزان تر می شــود و هیچ کنترلی 
روی آن نخواهد بود. حسینی در پاسخ به اینکه آیا احتمال 
کلاهبرداری در فروش تجهیزات اســتارلینک وجود دارد؟ 
گفت: معمولا شاهد این قبیل اتفاق ها هستیم، اما مردم این 

ریسک را پذیرفته اند.
وضعیت مبهم تجهیزات استارلینک 

در ایران
اینترنت ماهواره ای بیشــتر در مواردی به کار می رود که 

دسترسی معمولی به اینترنت )کابلی، فیبرنوری، دایال-آپ 
و بی سیم( امکان پذیر نیست یا از کیفیت پایینی برخوردار 
اســت. در تعریــف این نوع از اینترنت بایــد گفت امواج از 
طریق ماهواره ارسال می شود و کاربر برای دریافت آن باید 
از تجهیزات مخصوص آن یعنی دیش و دریافت کننده امواج 
اســتفاده کند. اگر این نوع از اینترنت فراگیر شود احتمال 
تولید تجهیزات آن با قیمــت کمتر هم ممکن خواهد بود 
یا حتی ســیم کارت هایی مانند آنچــه در تلفن ماهواره ای 
استفاده می شود تولید می شــود اما هنوز برای رسیدن به 

این مراحل زود است.
اوایل مهرماه برخی از کارشناســان هشــدار دادند که 
اســتفاده از اینترنت ماهواره ای نیازمند زیرســاخت هایی 
در داخل کشور اســت و به این زودی ها خبری از اینترنت 
ماهواره ای نخواهد شــد. همچنین به گفته آن ها فایل ها و 
اپلیکیشن هایی در فضای مجازی منتشر شده که به کاربران 
وعده دسترســی بــه اینترنت ماهواره ای و اســتارلینک را 

می دهند، بی استفاده و البته خطرناک هستند.
عیســی زارع پور هم اخیرا گفته بود که اگر کشورهای 
دیگر بخواهند خدمات اســتارلینک به ایــران بدهند، باید 
ضوابط ایــران را رعایت کنند و بعید اســت به این زودی 

اینترنت ماهواره ای استارلینک در ایران فعال شود.

پس از این اظهارات، اخبار عجیبی در فضای مجازی به 
نقل از ایلان ماسک خطاب به وزیر ارتباطات منتشر شد که 
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات، در واکنش به این توئیت منتســب به 
ایلان ماسک مبنی بر خطاب قراردادن عیسی زارع پور، آن 

را جعلی دانست و نوشت: فیک نیوزسازان مشغول کارند.
استارلینک توسط شرکت اسپیس ایکس اداره می شود 
و طبق اطلاعات مندرج برروی ســایت رسمی این شرکت، 
اکنون ۴۰ کشــور را تحت پوشــش خدمات خود قرار داده 
اســت و راه اندازی سرویس تلفن همراه جهانی پس از سال 

۲۰۲۳ را هم هدف گذاری کرده است.
در صفحه نقشه وب سایت اســتارلینک، مناطق تحت 
پوشش خدمات اینترنت ماهواره ای استارلینک در جهان با 
سه رنگ مختلف برای مناطق تحت پوشش، مناطقی که در 
لیست انتظار هستند و مناطقی که به زودی به استارلینک 
دسترسی خواهند داشت، نشان داده می شود اما طبق این 
اطلاعات، چندین کشور از جمله ایران و چین شامل مناطق 

تحت پوشش نیستند.
اکنون داخل سایت  اسپیس ایکس  و در صفحه مربوط 
به سفارش استارلینک، برای بخش خانگی، هنگامی که نام 
محله ای را مثلا در تهــران وارد می کنیم، با این پیام روبرو 
می شــویم که اســتارلینک هنوز در محدوده شما به دلیل 
عدم دریافت تاییدیه رگولاتوری، موجود نیست و با دریافت 
مجوز رگولاتوری، محدوده مورد پوشــش ما گسترش پیدا 
خواهد کرد، بنابراین لطفا قابل دســترس بودن استارلینک 
در محدوده زندگی خود را بعدا دوباره بررسی کنید. همین 
پیام برای سفارش استارلینک برای کاربران تجاری هم تکرار 

می شود.
با این اوصــاف، با توجه به راه افتــادن بازار فروش این 
کالاهــا در ایران و همچنین اظهارات دیگر ایلان ماســک 
مبنی بر فعال شــدن اینترنت ماهواره ای در ایران، مشخص 
نیست که آیا واقعا استفاده از تجهیزات در کشور امکان پذیر 
هســت یا نه؟ به نظر می رسد در خلاء اطلاع رسانی درست 
در این رابطه و مبادله غیرقانونی، امکان سوء استفاده بیش تر 

خواهد بود.
در همین رابطه مســعود اســدپور، رئیس آزمایشــگاه 
شــبکه های اجتماعی دانشــگاه تهران اخیرا گفته بود که 
احتمالا فروشــندگان این تجهیــزات در فضای مجازی یا 
تجهیزات غیر واقعی می فروشــند یا تبلیغ دروغ می کنند. 
شاید یک سال دیگر  اینترنت استارلینک برای تعداد زیادی 
قابل اســتفاده باشد، اما ادعای فعلی دروغ است چون برای 

این موضوعات تبلیغ عمومی نمی کنند.

تجهیزات اینترنت ماهواره ای بین 20 تا 60 میلیون تومان فروخته می شود

وضعیت مبهم اسـتارلینک در ایران

داده ها نشــان می دهند کــه بیت کوین در 
بالاترین حد ۶ هفتــه اخیر خود رونق می یابد 
زیرا کســب ســود، دوباره در کانون توجه قرار 

گرفته است.
به گزارش ایسنا به نقل از کریپتو، داده های 
شرکت تجزیه و تحلیل زنجیره ای گلسنود نشان 
می دهد که برخی از قدیمی ترین بیت کوین های 

»خفته« در حال بازگشت به گردش هستند.
از آنجایی که بیت کوین در نیمه دوم اکتبر 
چیزی شــبیه به بازگشــت را تجربه می کند، 
هدلرها رفتار خود را پس از یک بازار نزولی یک 

ساله تغییر می دهند.
بــر اســاس گــزارش گلســنود، تعــداد 
بیت کوین هایی که قبــلًا به مدت هفت تا ۱۰ 

ســال در کیف پول ثابت مانده و فعال نبودند 
در ۲۹ اکتبر به بالاترین حد یک ماهه رسیدند. 
البته چنین روندی در اول اکتبر نیز دیده شده 
اســت. داده های بیشتر نشان می دهد که سود 
خروجی تراکنش خرج نشــده )UTXO( در 
۲۸ اکتبر به بالاترین سطح یک ماهه بالای ۷۳ 
درصد رســید و بیانگر این مورد است که قصد 

دارد از سطوح سپتامبر پیشی بگیرد.
داده های گلسنود نشان می دهد که حرکت 
بیت کوین به ســرعت با سود و نه با ضرر انجام 

می شود.
داده ها از این نظریــه حمایت می کنند که 
تمایل فزاینده ای برای مشــارکت در کســب 
ســود حتی در میان بــا تجربه ترین دارندگان 
بیت کوین، بــا قیمت های فعلی وجــود دارد. 
همچنین معیار شبکه کلیدی بیان می کند که 
چنین فعالیت های سودآوری می تواند به میزان 
قابل توجهــی افزایش یابد حتــی اگر قیمت 

لحظه ای فقط رشد متوسطی داشته باشد.
آخرین خوانش های نســبت سود خروجی 
مصرفی بیت کوین )SOPR( نشان می دهد که 
افزایش بیشتر قیمت بیت کوین در یک کشور 

سنتی سودگیر قرار می دهد.
ســود خروجی مصرفی بیت کوین اساســاً 
میزان فروش بیت کوین را در سود یا زیان نشان 
می دهد. با نوسان در اطراف یک، این نسبت در 
طول بازارهای نزولی منفی است و هنگامی که 
از یک عبور می کند در حالی که بالاتر می رود، 
نشان دهنده افزایش عرضه است که به نوبه خود 

می تواند بر عملکرد قیمت تأثیر بگذارد.
رناتو شیراکاشــی خالق آن در مقدمه ای بر 
این معیار در سال ۲۰۱۹ توضیح داد: »در یک 
بازار نزولی، همه می فروشــند یا منتظر نقطه 

سربه سر برای فروش هستند«.
وقتی SOPR نزدیک یا بیشتر از یک است، 
افراد شــروع به فروش بیشتر می کنند زیرا به 

نقطه ســربه سر می رســند و با عرضه بیشتر، 
قیمت سقوط می کند.«

مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی 
در حــال حاضــر ۱.۰۳ تریلیــون دلار برآورد 
می شــود که این رقم نسبت به روز قبل ۱.۶۲ 
درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۳۹.۸۴ 
درصد کل بازار ارزهــای دیجیتالی در اختیار 
بیت کویــن بوده که در یــک روز ۰.۴۴ درصد 

کاهش داشته است.
حجم کل بــازار ارزهــای دیجیتال در ۲۴ 
ساعت گذشــته ۸۹.۷۴ میلیارد دلار است که 
۱۳.۹۷ درصد افزایش داشــته است. حجم کل 
در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۴.۳۶ 
میلیارد دلار است که ۴.۸۶ درصد از کل حجم 
۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم 
تمام ســکه های پایدار اکنون  ۸۰.۱۲ میلیارد 
دلار اســت که ۸۹.۲۸ درصد از کل حجم ۲۴ 

ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

رئیس کمیسیون خدمات دامنه و وب سایت 
ســازمان نصر تهران با بیان اینکه استفاده از 
فیلترشــکن یا VPN به شدت آسیب زاست 
گفت که این موضوع از نظر ســاختار امنیتی 
نیز کار بســیار خطرناکی محسوب می شود و 
مشــکلات امنیتی روی وب سایت ها به شدت 

افزایش می یابد.
به گزارش ایسنا، مهرداد سیجانی- رئیس 
کمیسیون خدمات دامنه و وب سایت سازمان 
نظــام صنفی رایانــه ای تهران- با اشــاره به 
مشکلات کسب وکارهای اینترنتی در پی قطعی 
اینترنت اظهار کرد: براساس استعلامی که نصر 
تهران انجام داده است، علاوه بر اختلالاتی که 
برای استفاده از واتس آپ و اینستاگرام وجود 
داشــته، مشــکلات متعددی هم برای انواع 

سرویس ها در این مدت گزارش شده است.
وی با بیــان اینکه میــزان این اختلالات 
متغیر بوده و شرایط ثابتی نداشته است، بیان 
کرد: به عنوان نمونه برای مشاهده وب سایت ها 

از سوی مشــتریان خارج از کشــور اختلال 
زیادی را تجربه کردیم و این مسئله مشکلات 
عمده ای را برای حوزه اقتصاد دیجیتال ایجاد 
کرده اســت. در روزهای گذشــته مشــاهده 
ســرورهای ایران از طریق سرورهای خارج از 
کشــور دچار مشکل شــده و این مساله برای 

کسب وکارها ایجاد خطر می کند.
رئیس کمیسیون خدمات دامنه و وب سایت 
خاطرنشــان کــرد: در حال حاضر ســرویس 
 )push notification( نوتیفیکیشن  پوش 
گــوگل برای اپلیکیشــن ها در حالت طبیعی 
کار نمی کند. اپلیکیشــن هایی که نیاز دارند 
کاربرانشــان از پیامی که دارند مطلع شــوند، 

دچار مشکل هستند.
وی ادامه داد: به هر حال با توجه به اینکه 
فعالان این حوزه عمدتاً افرادی فنی هستند، 
گزارش های زیادی برای حل این مشــکلات 
از ســوی صنف به دست ما نرسیده است؛ در 
حالیکه انتظار می رفت مشــکلات با سرعت و 

ظرف چند روز حل شود. ســیجانی با تاکید 
بر اینکه فهرســت مشــکلاتی کــه گزارش 
می شــود، متعدد اســت، افزود: همــه این ها 
 hosting سرویس های  زیرساخت های  برای 
و سرویس های اپلیکیشــن چه داخلی و چه 
خارجی ایجاد مساله می کند. اینکه ما افراد را 
 VPN به این سمت ببریم که از فیلترشکن یا
اســتفاده کنند به شدت آسیب زاست؛ چراکه 
دســتگاه هایی که فیلترشکن نصب می کنند، 

آسیب پذیر می شوند.
وی افــزود: ایــن موضوع از نظر ســاختار 
امنیتی نیز کار بســیار خطرناکی محســوب 
می شود و مشکلات امنیتی روی وب سایت ها 

به شدت افزایش می یابد.
طبق اعلام ســازمان نظام صنفی رایانه ای 
تهران، سیجانی تاکید کرد: به گفته مسئولان 
وزارت ارتباطات اکنون باید تمام سرویس های 
تجاری که هیچکــدام ارتباطی با واتس آپ و 
اینستاگرام ندارند، فعال باشد اما چنین نیست 

و در برخی ســاعات شــاهد کاهش سرعت، 
اختلال و عدم کارکرد هســتیم. این مســاله 
موجب می شود، کاربران نتوانند کارهای خیلی 

ساده را هم انجام دهند.
رئیــس کمیســیون خدمــات دامنــه و 

وب ســایت در پایان گفت: باید فضایی فراهم 
شــود تا امکان گزارش راحــت این اختلالات 
مشکلات فراهم باشد و کسانی که مدعی رفع 
این اختلالات هســتند، پیگیری های لازم را 

انجام دهند.

بازگشت بیت کوین های خفته

افزایش مشکلات امنیتی وب سایت ها به دلیل استفاده از فیلترشکن

رئیس ســازمان نظام صنفی رایانه ای خاطر نشان 
کــرد: تعدادی از شــرکت های یارانــه ای از حضور در 
نمایشــگاه الکامپ انصراف دادند از سوی دیگر دولت 
نیز در نمایشــگاه شرکت نکرد از این رو نمایشگاه را به 

تعویق انداختیم.
سید حسن هاشمی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا، در پاسخ به این پرسش که به چه علت برگزاری 
نمایشــگاه الکامپ به تعویق افتاد، گفــت: تعدادی از 
شــرکت ها از حاضر شــدن در این نمایشگاه انصراف 
دادند؛ از ســوی دیگر حضور پرقدرت وزارت ارتباطات 
در بخــش دولــت الکترونیک بلاتکلیف مانــد و آنها 
واکنشی نسبت به مکاتباتی که ما با آنها انجام دادیم از 

خود نشان ندادند.
به گفتــه وی، اگر دولت در این نمایشــگاه حاضر 
می شد می توانســت جایگزین شرکت های که انصراف 
دادند شود اما از آنجایی که پاسخی به نامه های ما نداند 
از این رو به ناچار برگزاری این نمایشــگاه را به تعویق 

انداختیم.
رئیس ســازمان نظام صنفی رایانه ای با بیان اینکه 
پیش از کنســل کردن تعدادی از شــرکت ها ظرفیت 
نمایشگاه پر شــده بود، گفت: پیش از این اتفاق ها ما 
به دنبال سالن های اضافه برای برگزاری نمایشگاه بودیم 

اما بحران هایی که شرکت های این روزها با آنها درگیر 
هســتند باعث شــد تعدادی از آنها انصراف بدهند و 
افزایش تعداد انصراف دهندگان در نهایت ما را متقاعد 

کرد که برگزاری این نمایشگاه را به تعویق بیاندازیم.
هاشــمی تصریح کرد: نظام رایانه ای به ســایت ها و 
زیرســاخت های صنایع مختلف در کشــور سرویس و 
پشــتیبانی ارائه می دهد؛ اگر در گذشــته درخواست 
پشــتیبانی ها ۲ ساعت بود امروز درخواست پشتیبانی 
به ۲۴ ساعت رســیده است چراکه زیرساخت ها دچار 

اختلال شده است و این تغییرات ثبات ندارد.
وی با بیان اینکه بیش از ۶۰ درصد زیرســاخت و 
سرور سایت ها خارج از ایران مستقر است، گفت: حجم 
زیادی از سایت ها از اروپا سرویس دریافت می کردند و 
این ارتباط وقتی قطع شــد شرکت ها با بحران مواجه 
شدند از این رو شرکت ســرویس دهنده باید پاسخگو 
باشــد و از آنجایی که نمی تواند پاســخگو باشد همه 

درگیر شده اند.
رئیس ســازمان نظام صنفی رایانــه ای تاکید کرد: 
بخشــی از تولید محتوای کســب وکارهــا در پلتفرم 
اینستاگرام، نمی تواند تعداد مخاطب و حجم بازار را در 
پیام رسان دیگر جایگزین کند از این رو حجم فروش در 

این فضا افت سنگین داشت. 

وزیر ارتباطات، با اشــاره به نگرانی ها درباره آسیب 
دیدن کسب وکارهای اینترنتی و آمارهای متناقض از 
تعداد کسب وکارهای آسیب دیده، گفت: برای ما حتی 
یک کسب وکار هم که از تصمیمات امنیتی این روزها 
متأثر شده باشد، مهم اســت اما رقم های مطرح شده 
دربــاره اثر بســتن یــک پلتفرم خارجی بــر اقتصاد 
دیجیتال، کارشناسی نیست و لازم است که نهادهای 

ذی ربط ارزیابی دقیقی از این مسئله ارائه دهند.
به گزارش ایسنا، عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات -در نشست هم اندیشی مدیران کل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات استان های سراسر کشور 
با اشــاره به اقدامات انجام شده طی یک سال گذشته، 
اظهار کرد: تمام تلاش ما در یک ســال گذشــته بر 
افزایش کیفیت زیرساخت های ارتباطی کشور، توسعه 
دولت هوشــمند، شــتاب بخشــی به توسعه صنعت 
فضایی، هوشمندسازی شــبکه پستی، تکمیل شبکه 
ملی اطلاعات و توسعه اقتصاد دیجیتال متمرکز بوده 
است و در این مسیر توفیقات مهمی کسب شده است 

که لازم است برای مردم تبیین شوند.
وی به تلاش های شــبانه روزی مدیران و مسئولان 
وزارت ارتباطــات در ایام اخیر اشــاره کرد و افزود: با 
توجه به محدودیت دسترســی به برخی پلتفرم های 

خارجی که با تصمیم مراجع امنیتی اعمال شده است، 
تمام تلاش ما در این ایام، فراهم کردن بستر لازم برای 
برقراری ارتباطات آحاد مردم و تسهیل کسب وکار آنان 
در فضای مجازی بوده اســت که تجلی آن ارائه پایدار 
خدمات توسط پلتفرم های ایرانی بوده است، به گونه ای 
که خوشــبختانه هیچ ســرویس داخلی در این مدت 

قطع یا مختل نشد. 
او با بیــان اینکه در این مدت تلاش های بســیار 
زیــادی بــرای تقویــت و حمایت از پیام رســان ها و 
شــبکه های اجتماعی بومی صورت گرفته است، افزود: 
سیاســت وزارت ارتباطات این اســت که پلتفرم های 
 داخلــی به حــدی از کیفیــت و قابلیت برســند که

 حتی در صورت باز شدن پلتفرم های خارجی، بتوانند 
با آن هــا رقابت کنند و توجه کاربران را به خود جلب 

کنند.
وی با اشــاره به بســته حمایتی مصوب شــده در 
کارگــروه اقتصاد دیجیتال برای حمایت از ســکوها و 
کســب وکارهای اقتصاد دیجیتال کشور افزود: وزارت 
ارتباطات حامی کســب وکارهای اینترنتی اســت و با 
پیگیری ایــن وزارتخانه، یک ســبد حمایتی متنوع 
برای توسعه کسب وکارهای اینترنتی به تصویب دولت 
رسیده است که جزییات آن به زودی اعلام خواهد شد.

بازهم وعده حمایت از کسب و کارهای اینترنتیدلایل انصراف شرکت های یارانه ای و تعویق نمایشگاه الکامپ


